



www.facebook.com/HSFK.PRIF  
 www.twitter.com/HSFK\_PRIF  
 www.gplus.to/HSFKPRIF

## Newsletter Nr. 53, September 2014 // Newsletter No. 53, September 2014

### Inhalt // Contents

- 1 // Neuigkeiten aus der HSFK / PRIF News
- 3 // Personalien / Staff News
- 4 // Veranstaltungen (Auswahl) / Conferences & Events (selected)
- 6 // Neuerscheinungen (Auswahl) / New Publications (selected)
- 7 // Die HSFK in den Medien (Auswahl) / PRIF in the Media (selected)

#### HSFK-Jahreskonferenz PRIF's Annual Conference

Just Institutions and Institutional  
Justice in Global Politics

Organizer: Professor Christopher Daase  
6-7 October 2014

<http://bit.ly/WH7eed>

### // Neuigkeiten aus der HSFK / PRIF News



Volker Bouffier, Prime Minister of the State of Hesse, Michaela Jäckel-Osswald and this year's awardee Rubem César Fernandes at the award presentation ceremony.

#### Hessischer Friedenspreis für Rubem César Fernandes

Der Hessische Friedenspreis 2014 wurde an den Gründer und Geschäftsführer der brasilianischen Wohltätigkeitsorganisation „Viva Rio“, Rubem César Fernandes, verliehen. „Herr Fernandes betreibt mit seiner Organisation Viva Rio zahlreiche Projekte zur Förderung einer Kultur des Friedens und der sozialen Inklusion durch Engagement in Forschung, Arbeit vor Ort und der Entwicklung politischer Inhalte. Die Betätigungsfelder erstrecken sich von Bildung, Sport und Kunst über Gesundheit und Umweltschutz bis hin zu Sicherheit und Gewaltbekämpfung“, so HSFK-Direktor Harald Müller, zur Entscheidung des Kuratoriums. Der Preis, vergeben von der Albert-Osswald-Stiftung und dotiert mit 25.000 Euro, wurde am 24. Juli im Musiksaal des Hessischen Landtags übergeben. Die Laudatio hielt Prof. Dr. Michael Brzoska, Wissenschaftlicher Direktor am Institut für Friedensforschung und Sicherheitspolitik an der Universität Hamburg.

<http://bit.ly/1mi8Od7>

#### Hessian Peace Prize for Rubem César Fernandes

The Hessian Peace Prize 2014 was awarded to the founder and executive director of the Brazilian charity organization “Viva Rio”, Rubem César Fernandes. “Mr Fernandes with his organization “Viva Rio” conducts numerous projects to promote a culture of peace and social inclusion by engaging in research, on-site work, and developing political content. The fields of activity reach from education, sports and arts, to health and environmental protection, to security and violence prevention”, PRIF's director Harald Müller comments the advisory board's decision. The prize, awarded by the Albert Osswald Foundation and endowed with 25,000 Euro, was bestowed upon the laureate on 24th July in the music hall of the Hessian Parliament. The laudatory speech was given by Professor Michael Brzoska, Academic Director at the Institute for Peace Research and Security Policy at the University of Hamburg.

<http://bit.ly/1mi8Od7> (German only)



Niklas Schörnig

### Niklas Schörnig bei Expertenanhörung im Bundestag

Am 30. Juni gab Niklas Schörnig eine Stellungnahme bei einer öffentlichen Expertenanhörung zu Kampfdrohnen im Verteidigungsausschuss des Bundestages ab. Titel und Thema der Anhörung war „Völker-, verfassungsrechtliche sowie sicherheitspolitische und ethische Fragen im Zusammenhang mit unbemannten Luftfahrzeugen, die über Aufklärung hinaus auch weitergehende Kampffähigkeiten haben“. Als einer von acht Sachverständigen äußerte sich der wissenschaftliche Mitarbeiter im Programmbereich I der HSKF zu der Frage, ob die Bundeswehr bewaffnete Drohnen brauche, und legte dabei seinen Schwerpunkt auf die sicherheitspolitischen Implikationen. Die Einführung der Technologie würde eine völlig neue Art der Kriegsführung einleiten, deren gefährliches Potenzial auf keinen Fall unterschätzt werden dürfe.

<http://bit.ly/1zpLcvr>

### Niklas Schörnig at hearing of experts in the Bundestag

On 30th June Niklas Schörnig gave a statement at a public hearing of experts on combat drones at the defence committee of the German Bundestag. Title and topic of the hearing was “International law, constitutional law, security policy and ethical issues connected to unmanned air vehicles that possess not only reconnaissance but also further combat abilities”. As one of eight experts, the Senior Researcher at PRIF’s Research Department I commented on the question, whether the German armed forces needed combat drones, and focused on security policy implications. The introduction of the technology would initiate an entirely new form of warfare, the dangerous potential of which should by no means be underestimated.

<http://bit.ly/1zpLcvr> (German only)



Irene Weipert-Fenner



Jonas Wolff

### Förderung für „Sozioökonomische Proteste und politische Transformation“

Sozioökonomische Probleme waren zentrale Antriebsfaktoren der Revolutionen in Ägypten und Tunesien. Seit dem Sturz der Diktatoren jedoch konzentriert sich die politische Debatte vor allem auf die Reform politischer Institutionen, Identitätsfragen und die zivil-militärischen Beziehungen – und dies, obwohl in beiden Ländern sozioökonomische Proteste unvermindert andauern. Das Projekt unter der Leitung von Irene Weipert-Fenner und Jonas Wolff analysiert die vernachlässigte sozioökonomische Dimension der laufenden Transformationsprozesse in Ägypten und Tunesien und untersucht die Dynamiken von *contentious politics*, d.h. die Interaktion von Protestgruppen und politischen Akteuren, in diesem Themenfeld vor dem Hintergrund südamerikanischer Erfahrungen. Das Projekt wird in Zusammenarbeit mit Dr. Amr El Shobaki und Dr. Nadine Abdalla vom Arab Forum for Alternatives in Ägypten und Dr. Amor Boubakri von der Universität Sfax in Tunesien durchgeführt. Die VolkswagenStiftung fördert das Projekt mit fast 400.000 Euro für drei Jahre.

<http://bit.ly/1uRQyNi>

### New Project: Socioeconomic Protests and Political Transformation

Socioeconomic grievances were among the major forces driving the revolutions in Egypt and Tunisia. Since the ousting of the dictators, however, political debates have focused on political institutions, questions of identity and civil-military relations even though both countries continue to contend with socioeconomic protests. The project directed by Irene Weipert-Fenner and Jonas Wolff analyzes the neglected socioeconomic dimension of the ongoing transformation process in Egypt and Tunisia. It studies the dynamics of contentious politics, i.e., the interaction of protest groups and political actors, in this issue area against the background of South American experiences. The project is carried out in cooperation with Dr Amr El Shobaki and Dr Nadine Abdalla of the Arab Forum for Alternatives, Egypt, and Dr Amor Boubakri of the University of Sfax, Tunisia.

The Volkswagen Foundation supports the project for three years with nearly 400,000 Euro.

<http://bit.ly/1oPSLs0>



Matthias Dembinski



Thorsten Gromes

### Förderung für „Datensatz der humanitären militärischen Interventionen“

Die Deutsche Stiftung Friedensforschung (DSF) hat einen Antrag von Matthias Dembinski und Thorsten Gromes auf Förderung eines Pilotprojekts zu humanitären militärischen Interventionen bewilligt. Angeleitet von Matthias Dembinski, werden Studierende einen dokumentierten Datensatz solcher Militäreinsätze nach dem Zweiten Weltkrieg erstellen. Diese

### Funding for „Data Set of Humanitarian Military Interventions“

The German Foundation for Peace Research (DSF) approved an application by Matthias Dembinski and Thorsten Gromes for funding a pilot project on humanitarian military interventions. Headed by Matthias Dembinski, students will develop a documented data set on such military missions after the Second World War. The data shall provide the basis for fur-

Daten sollen die Basis für weitergehende Studien schaffen und werden nach Projektabschluss anderen Forscherinnen und Forschern zugänglich gemacht. Die DSF fördert das Vorhaben mit rund 20.000 €.

<http://bit.ly/1qb2f8>

ther studies and will be made accessible to other researchers after the completion of the project. The German Foundation for Peace Research supports the project with about 20,000 €.

<http://bit.ly/1xBUuH6>

### HSFK-Jahreskonferenz PRIF's Annual Conference

#### Just Institutions and Institutional Justice in Global Politics

Organizer: Professor Christopher Daase  
6-7 October 2014

<http://bit.ly/WH7eed>

#### Ankündigung: HSFK-Jahreskonferenz am 6. und 7. Oktober

In ihrem Forschungsprogramm „Just Peace Governance“ beschäftigen sich die Wissenschaftlerinnen und Wissenschaftler der HSFK mit den Spannungen, die sich oftmals aus den Werten Frieden und Gerechtigkeit ergeben. Mit dieser Thematik befasst sich auch die Jahreskonferenz 2014 unter dem Titel „Just Institutions and Institutional Justice in Global Politics“. Dabei werden drei Panels mit internationalen Expertinnen und Experten zu *Distributive Justice*, *Procedural Justice* und *Recognitional Justice* jeweils einen anderen Aspekt institutioneller Gerechtigkeit in den Mittelpunkt stellen. Keynote-Redner ist Prof. Dr. Jonas Tallberg von der Stockholm University. Die in englischer Sprache abgehaltene Konferenz wird organisiert von Prof. Dr. Christopher Daase. Um Anmeldungen bis zum 15. September unter [niemack@hsfk.de](mailto:niemack@hsfk.de) wird gebeten.

#### Announcement: PRIF's Annual Conference on 6th and 7th October

In their ongoing research program “Just Peace Governance” researchers at PRIF deal with the tensions often arising from the values of peace and justice. Therefore, PRIF's Annual Conference 2014, titled “Just Institutions and Institutional Justice in Global Politics”, will be concerned with this field. Three panels with international experts will each focus on a different aspect of institutional justice: *distributive justice*, *procedural justice* and *recognitional justice*. Keynote speaker will be Professor Jonas Tallberg from Stockholm University. The conference will be held in English and is organized by Professor Christopher Daase. Please register by 15th September by sending an e-mail to [niemack@hsfk.de](mailto:niemack@hsfk.de).

## // Personalia / Staff News



Max Lesch

#### Neuer Mitarbeiter: Max Lesch

Seit Juli ist Max Lesch wissenschaftlicher Mitarbeiter und Promotionsstipendiat in der Forschungsgruppe „Normativität im Streit: Normkonflikte im globalen Regieren“. Im Rahmen des Projektes untersucht er die Auswirkungen von Umstrittenheit auf die Robustheit des Folterverbots. In seinem Promotionsvorhaben forscht er zu Praktiken der Kritik und Rechtfertigung der Anti-Korruptionsnorm.

#### New researcher: Max Lesch

In July Max Lesch started his work as research associate and PhD candidate in the research group “Contested Normativity: Norm Conflicts in Global Governance”. In the context of the project he examines the effects of controversy on the robustness of the ban on torture. In his PhD project he carries out research on practices of criticism and justification of the anti-corruption norm.



Blessing Fubara

#### Gastforscherin: Blessing Fubara

Blessing Fubara von der University of Humanistic Studies, Utrecht untersucht, wie Landkonflikte in Nigeria gehandhabt werden und dabei lokale Führungsrollen re-traditionalisiert werden. Ihr Schwerpunkt liegt dabei auf einer kritischen Analyse des Einflusses von Globalisierungsprozessen auf lokale Strukturen. Von Juni bis Oktober arbeitet sie an der HSFK eng mit den Wissenschaftlerinnen und Wissenschaftlern der Forschungsgruppe „Politische Globalisierung und ihre kulturelle Dynamik“ (Leitung: Dr. Sabine Mannitz) zusammen.

#### Guest researcher: Blessing Fubara

Blessing Fubara from the University of Humanistic Studies, Utrecht, examines how land conflicts are managed and local leadership roles are re-traditionalized. Her focus is on a critical analysis of the impact of globalization processes on local structures. From June until October she works closely together with researchers from PRIF's research group “The Cultural Dynamics of Political Globalization” (headed by Dr. Sabine Mannitz).



Jonas Wolff

#### Habilitation: Jonas Wolff

Am 25. Juni wurde Jonas Wolff vom erweiterten Fachbereichsrat des Fachbereichs Gesellschaftswissenschaften der Universität Kassel die Habilitation sowie der Titel „Privatdozent“ zuerkannt und die Venia Legendi für Politikwissenschaft zugesprochen. Seine kumulative Habilitationsschrift trägt den Titel „Die internationale Politik der Demokratieförderung: Zu Theorie und Praxis, Herausforderungen und Widersprüchen demokratischer Außen- und Entwicklungspolitik“. Den öffentlichen Habilitationsvortrag zum Thema „Die aktuellen US-lateinamerikanischen Beziehungen zwischen Hegemonie und Rebellion“ hielt er am 28. Mai 2014.

#### Habilitation: Jonas Wolff

On 25th June Jonas Wolff was conferred the habilitation and title “Privatdozent” (Adj. Professor) as well as the venia legendi for political science by the extended faculty council of the social sciences faculty at the University of Kassel. His cumulative habilitation dissertation is entitled “The International Politics of Democracy Promotion: On Theory and Practice, Challenges and Contradictions of Democratic Foreign and Development Policy”. He held the public lecture on “The Current U.S. and Latin-American Relations between Hegemony and Rebellion” on 28th May 2014.



Carmen Wunderlich

#### Gastaufenthalt: Carmen Wunderlich

Vom 29. September bis 28. November verbringt Carmen Wunderlich einen Aufenthalt als Gastforscherin am Wissenschaftszentrum Berlin für Sozialforschung (WZB). Sie wird dort mit der Abteilung „Global Governance“ unter Leitung von Prof. Dr. Michael Zürn zusammenarbeiten. Die Ergebnisse fließen in ihr Dissertationsprojekt „Schwarze Schafe oder Schafe im Wolfspelz? Schurkenstaaten als Normunternehmer“ ein.

#### Research stay: Carmen Wunderlich

From 29th September until 28th November, Carmen Wunderlich will be a guest researcher at the Berlin Social Science Center (WZB). She will work together with the “Global Governance” department headed by Professor Michael Zürn. The results of her stay will be included in her doctoral dissertation on “rogue nations as norm entrepreneurs”.

## // Veranstaltungen (Auswahl) / Conferences & Events (selected)



#### WISC 4th Global International Studies Conference 2014

Die 4. Globale Konferenz des World International Studies Committee fand vom 6. bis 9. August 2014 an der Goethe-Universität Frankfurt statt. Die HSFK war mit über 20 Wissenschaftlerinnen und Wissenschaftlern beteiligt, die insgesamt fast 20 Vorträge hielten und 3 Panels organisierten. Zudem veranstaltete die HSFK am Abends des 8. August ein Get-Together mit 150 Gästen.

<http://bit.ly/1uvNHfK>

#### WISC 4th Global International Studies Conference 2014

The 4th Global Conference of the World International Studies Committee took place from 6th until 9th August 2014 at Goethe University Frankfurt. PRIF participated with more than 20 of its researchers, who gave talks and organized panels. In the evening of 8th July, PRIF also hosted a get-together with 150 guests.

<http://bit.ly/1uvNHfK>



Thorsten Reibold, Judith Seitz, Helge Eikelmann, Claudia Baumgart-Ochse

#### Zwischen Stillstand und (Friedens-) Bewegung

Während die Welt ihr Augenmerk auf die Kämpfe zwischen Israel und Gaza richtet, gerät aus dem Blick, dass ein wesentlicher Anteil der israelischen Bevölkerung selbst arabisch ist. Wie beeinflusst der aktuelle Konflikt das Verhältnis zwischen Juden und Arabern innerhalb Israels? Ist die Politik noch in der Lage, eine Annäherung zwischen beiden Gruppen herbeizuführen, oder können andere Akteure wie Basisgruppen oder Wirtschaftsförde-

#### Between stagnation and (peace) movement

While the world turns its attention to the conflicts between Israel and Gaza, the fact falls from view that a substantial proportion of the Israeli population is itself Arabic. How does the current conflict influence the relationship between Jews and Arabs inside Israel? Is politics capable of bringing about a convergence of the two groups or could other actors such as grassroot groups or economic promotion provide more successful contributions? On July

rung erfolgreichere Beiträge leisten? Zu diesen Fragen diskutierten am 24. Juli Claudia Baumgart-Ochse von der HSKF (PB III), Helge Eikermann von der Deutsch-Israelischen Wirtschaftsvereinigung und Torsten Reibold von Givat Haviva Europa. Moderatorin war Judith Seitz (SWR). Die Podiumsdiskussion wurde gemeinsam mit der Bildungsstätte Anne Frank durchgeführt.

24th Claudia Baumgart-Ochse (PRIF, RD III), Helge Eikermann (German-Israeli Trade Association) and Torsten Reibold (Givat Haviva Europe) debated these questions. The panel discussion was moderated by Judith Seitz (SWR) and carried out in cooperation with the educational center *Bildungsstätte Anne Frank*.



Harald Müller, Andreas Schwarzkopf, Andreas Fahrmeir

### Ein Großmachtkrieg im 21. Jahrhundert?

„Aufsteigende Mächte“ wie China oder Indien, aber auch Russland, stellen die Vorherrschaft des Westens zunehmend infrage. Eine neue Verteilung der Macht in der Welt zeichnet sich ab. Wer wird künftig über Krieg und Frieden entscheiden? Gibt es heute ähnliche politische Konstellationen wie 1914, vor Ausbruch des 1. Weltkrieges? Wo liegen gefährliche Brennpunkte? Welche Rolle spielen territoriale, wirtschaftliche, rüstungspolitische Interessen? Und wie kann ein Großmachtkrieg im 21. Jahrhundert verhindert werden? Diesen Fragen widmete sich eine Podiumsdiskussion, die am 16. Juli in Kooperation mit der Frankfurter Rundschau und dem Haus am Dom durchgeführt wurde. Es diskutierten HSKF-Direktor Harald Müller und Prof. Dr. Andreas Fahrmeir, Professor für Neuere Geschichte an der Goethe-Universität Frankfurt. Andreas Schwarzkopf von der Frankfurter Rundschau moderierte die Veranstaltung. (Siehe auch *Neuerscheinungen* Seite 6.)

### A War of Great Powers in the 21st Century?

“Emerging Powers” such as China or India, but also Russia increasingly contest the hegemony of the West. A new distribution of power in the world is in sight. Who will decide on war and peace in the future? Can similar political constellations be observed today as in 1914, before the outbreak of World War I? Where are dangerous focal points? What is the role of territorial and economic interests, of arms policy? And how can a war of great of great powers be prevented in the 21st century? A panel discussion dedicated to these questions was held on July 16th in cooperation with the Frankfurter Rundschau and the Haus am Dom. The discussants were PRIF’s director Harald Müller and Prof. Dr Andreas Fahrmeir, professor of modern history at Goethe University of Frankfurt. Andreas Schwarzkopf from the Frankfurter Rundschau presented the debate. (Cf. also *New Publications* on page 6.)



**Michael Lidauer** referierte zu „Wahlen – Friedensprozess – Zivilgesellschaft“ bei der Tagung „Myanmarforschung 2014 – Projekte, Pläne, Partnerschaften“, die am 27.06.2014 vom Zentrum für Interdisziplinäre Regionalstudien (ZIRS) an der Martin-Luther-Universität Halle-Wittenberg organisiert wurde. +++ Am 16.07.2014 sprach **Claudia Baumgart-Ochse** am Center for Islamic Area Studies der Kyoto University in Kyoto (Japan) zu „Palestine and the International Statebuilding Agenda: A Way Forward to Peace?“ +++ **Christoph Kohl** und **Nina Müller** hielten bei der 13th EASA Biennial Con-

ference „Collaboration, Intimacy & Revolution – Innovation and Continuity in an Interconnected World“ in Tallinn (Estland) am 01.08.2014 einen Vortrag mit dem Titel „Reforming Security or Securitizing Public Policy? Civilian-Military and Police Entanglements in West African Security Sector Reforms“. +++ Im Rahmen der ISA Human Rights Joint Conference an der Kadir Has Üniversitesi, Istanbul (Türkei), organisierten **Evgeniya Bakalova** und **Konstanze Jüngling** das Panel „The ‚Great Power‘ of Human Rights? Powerful States and Norm Socialization Dynamics Between Change and Stagnation“ am 18.06.2014.



ference „Collaboration, Intimacy & Revolution – Innovation and Continuity in an Interconnected World“ in Tallinn (Estland) am 01.08.2014 einen Vortrag mit dem Titel „Reforming Security or Securitizing Public Policy? Civilian-Military and Police Entanglements in West African Security Sector Reforms“. +++ Im Rahmen der ISA Human Rights Joint Conference an der Kadir Has Üniversitesi, Istanbul (Türkei), organisierten **Evgeniya Bakalova** und **Konstanze Jüngling** das Panel „The ‚Great Power‘ of Human Rights? Powerful States and Norm Socialization Dynamics Between Change and Stagnation“ am 18.06.2014.

**Michael Lidauer** gave a talk on “Elections – Peace Process – Civil Society” at the conference “Myanmar research 2014 – Projects, Plans, Partnerships”. It was organized by the Center for Interdisciplinary Regional Studies (ZIRS) at the University of Halle-Wittenberg on 27th June 2014. +++ On 16th July 2014 **Claudia Baumgart-Ochse** gave a lecture on “Palestine and the International Statebuilding Agenda: A Way Forward to Peace?” at the Center for Islamic Area Studies at Kyoto University in Japan. +++ On 1st August 2014 **Christoph Kohl** and **Nina Müller** talked about “Reforming Security or Securitizing Public Policy? Civilian-Military and Police Entanglements in West African Security Sector Re-

forms” at the 13th EASA Biennial Conference. The Conference was titled “Collaboration, Intimacy & Revolution – Innovation and Continuity in an Interconnected World” and was held in Tallinn, Estonia. +++ **Evgeniya Bakalova** and **Konstanze Jüngling** organized a panel in the context of the ISA Human Rights Joint Conference at Kadir Has Üniversitesi, Istanbul (Turkey). The panel on “The ‘Great Power’ of Human Rights? Powerful States and Norm Socialization Dynamics Between Change and Stagnation” was held on 18th June 2014.



### HSFK-Reports // PRIF Reports

// Dembinski, Matthias/Schmidt, Hans-Joachim/Spanger, Hans-Joachim: Einhegung. Die Ukraine, Russland und die europäische Sicherheitsordnung, HSFK-Report Nr. 3/2014, Frankfurt/M. <http://bit.ly/1uvWrQN>

// Kreuzer, Peter: Konfliktherd Südchinesisches Meer, HSFK-Report Nr. 2/2014, Frankfurt/M. <http://bit.ly/1o8tNPj>

### HSFK-Standpunkte

// Gertheiss, Svenja/Klaus Dieter Wolf: Wirtschaftsboykotte unter Generalverdacht. Unternehmensverantwortung und Boykott-Kampagnen gegen Israel, HSFK-Standpunkte Nr. 3/2014, Frankfurt/M. <http://bit.ly/1qENhB6>

// Flohr, Annegret: Vertane Chance. Warum die EU-Regulierung zu Konfliktrohstoffen nicht freiwillig bleiben darf, HSFK-Standpunkte Nr. 2/2014, Frankfurt/M. <http://bit.ly/1osFD8o>

### Weitere Publikationen // Additional publications

// Babajew, Aser: Democracy Promotion Between the „Political“ and the „Developmental“ Approach. US and German Policies Towards Belarus, in: Democratization, Jg. 21, Nr. 5, 2014, S. 937-957, DOI: 10.1080/13510347.2013.777430.

// Baumgart-Ochse, Claudia: Religiöse Akteure als Beiträger zu Global Governance, in: Werkner, Ines-Jacqueline/Hidalgo, Oliver (Hrsg.): Religionen – Global Player in der internationalen Politik?, Wiesbaden: Springer VS, 2014, S. 14-32. <http://bit.ly/1y0HWE>

// Dembinski, Matthias/Joaachim, Jutta: Civil Society and the European Common Security and Defence Policy, in: European Security online, 2014.

// Dembinski, Matthias/ Schott, Berenike: Regional Security Arrangements as a Filter for Norm Diffusion. The African Union, the European Union and the Responsibility to Protect, in: Cambridge Review of International Affairs, Jg. 27, Nr. 2, 2014, S. 362-380.

// Gadinger, Frank/Peters, Dirk: Feedback Loops in a World of Complexity: A Cybernetic Approach at the Interface of Foreign Policy Analysis and International Relations Theory, in: Cambridge Review of International Affairs, 2014, DOI: 10.1080/09557571.2013.872599. <http://bit.ly/1zQ7vdN>

// Junk, Julian: The Two-Level Politics of Support. The United States and the Responsibility to Protect, in: Conflict, Security & Development, Jg. 14, Nr. 4, 2014, DOI: 10.1080/14678802.2014.930588. <http://bit.ly/1t1VlPpR>

// Wolf, Klaus Dieter/Zürn, Michael: Volker Rittberger (1941-2011), in: Jesse, Eckard/Liebold, Sebastian (Hrsg.): Deutsche Politikwissenschaftler – Werk und Wirkung. Von Abendroth bis Zellentin, Baden-Baden: Nomos, 2014, S. 625-638.

// Zimmermann, Lisbeth: Same Same or Different? Norm Diffusion Between Resistance, Compliance, and Localization in Post-conflict States, in: International Studies Perspectives, Juni 2014, DOI: 10.1111/insp.12080.

### Leibniz-Journal zu Frieden und Konflikten



Harald Müller warnt in der aktuellen Ausgabe des Leibniz-Journals, dass Großmachtkriege auch im 21. Jahrhundert möglich sind. Regionale Konflikte können sich „wellenartig ausbreiten“ und so globale Krisen entfachen. Dabei beobachtet er Parallelen zur Lage von 1914. Heute wie damals seien „Großmachtinteressen

unzureichend reguliert auf Konfrontationskurs“. Vor allem vier Staaten werden künftig über Krieg und Frieden bestimmen: die USA, China, Indien und Russland. Sie stehen in erheblicher Konkurrenz zueinander, Misstrauen prägt ihre Beziehungen. „Der Großmachtkrieg bleibt möglich“, folgert Harald Müller, „und die Risiken steigen.“

Das Leibniz-Journal erscheint viermal jährlich.

### Leibniz Journal on Peace and Conflicts

In the latest issue of the Leibniz Journal, Harald Müller warns that great power wars are possible even in the 21st century. Regional conflicts can

spread in a “wave-like” manner and thus trigger global crises. He observes parallels to the situation of 1914 – then as well as today great power interests are insufficiently regulated and heading for a confrontation. Four states will primarily decide on war and peace in the future: the USA, China, India and Russia. They are in considerable competition with each other, their relations are characterized by mistrust. “The war of great powers remains possible”, Harald Müller concludes, “and the risks are increasing.” The Leibniz Journal is published four times a year.

<http://bit.ly/1oQ7wLF> (German only)

### Self-Regulation and Legalization



Nach der letzten globalen Finanzkrise wurde häufig die Frage gestellt, wie die staatliche Regulierung derart versagen konnte. Dass sie von privaten Interessen eingenommen wurde, wurde vielerorts als Antwort gesehen. Annegret Flohr geht der Frage nach, inwiefern das der Wahrheit entspricht. Sie untersucht, wie sich die wachsende Abhängigkeit von Selbstregulierungen der Industrie auf die Rolle des internati-

onalen Rechts und den Trend zu internationaler Verrechtlichung auswirkt. Dabei schlägt sie ein neues Konzept der „Internationalen Verrechtlichung“ vor, das auf den klassischen Ansätzen der Internationalen Beziehungen aufbaut. Zwei Fallstudien zeigen, dass eine Selbstregulierung der Industrie die Entstehung internationaler Regulierung eher befördern als behindern kann.

### Self-Regulation and Legalization

The latest global financial crisis led many to ask how public regulation could fail so badly and many to answer that it was captured by private interests. Annegret Flohr looks into the question to what extent this is true. She inquires how the

growing reliance on industry self-regulation affects the role of international law and the trend to international legalization. In doing so, she proposes a new concept of “international legalization” that builds on classic International Relations approaches. Two case studies show that industry self-regulation can foster rather than hinder the emergence of international regulation.

Flohr, Annegret: Self-Regulation and Legalization: Making Global Rules for Banks and Corporations, Basingstoke/Houndmills: Palgrave Macmillan, 2014.

<http://bit.ly/1ulzOaZ>

## From Paternalism to Facilitation



Sicherheitssektorreformen (SSR) – ein vernetzter Ansatz für Entwicklung und Bereitstellung von Sicherheit – verbinden zahlreiche ambitionierte Ziele und verschiedenste Akteure. Das führt zu unterschiedlichen Ergebnissen und macht

SSR zum Gegenstand von Auseinandersetzungen. Sabine Mannitz diskutiert in ihrem Aufsatz die Defizite des Konzepts und seiner praktischen Umsetzung. Sie spricht sich für eine Überarbeitung dessen aus, wie die Transformationen von Sicherheitsräumen gestaltet

werden. Dabei entwirft sie eine entsprechende Forschungsagenda und plädiert insbesondere dafür, sozialanthropologische Perspektiven miteinzubeziehen. Ziel ist es, Strategien für längerfristige Förderprozesse zu entwickeln und den weitverbreiteten Paternalismus in den Geber-Empfänger-Beziehungen zu überwinden.

### From Paternalism to Facilitation

Security Sector Reform (SSR) – a networked policy approach that links development and security provision – connects various ambitious goals and heterogenous actors, leading to mixed results and making SSR a subject of contestation. In her paper Sabine Mannitz discusses the shortcomings of the SSR concept and practice. She argues for an overhaul of the ways in which transformations in secu-

rity spaces are approached. Moreover a related research agenda is sketched and a case is made in particular for the inclusion of social anthropological perspectives. The goal is to search for strategies to support longer term facilitation processes and overcome the widespread paternalism in donor-recipient relations.

Mannitz, Sabine: From Paternalism to Facilitation. SSR Shortcomings and the Potential of Social Anthropological Perspectives, in: International Peacekeeping, 21(2), 2014, S. 269-285. DOI: 10.1080/13533312.2014.910403

<http://bit.ly/1rWijql>

## // Die HSFK in den Medien (Auswahl) / PRIF in the Media (selected)

<a href="#">Erst die Krim und dann? Putins umstrittene Strategie</a>	Phoenix <a href="http://bit.ly/1oXHqBD">http://bit.ly/1oXHqBD</a>	Hans-Joachim Spanger 02.09.2014
<a href="#">Ukraine-Konflikt - „Jetzt geht’s um Statusfragen“</a>	Deutschlandfunk <a href="http://bit.ly/1sGz7O0">http://bit.ly/1sGz7O0</a>	Matthias Dembinski 27.08.2014
<a href="#">Waffen für den Nord-Irak? - Debatte kratzt an der Oberfläche</a>	Deutschlandradio Kultur <a href="http://bit.ly/YuTHZ0">http://bit.ly/YuTHZ0</a>	Bernhard Moltmann 19.08.2014
<a href="#">Sanktionen Stufe drei - Droht jetzt ein Wirtschaftskrieg mit Russland?</a>	SWR 2 <a href="http://bit.ly/Vf49Sg">http://bit.ly/Vf49Sg</a>	Caroline FehI 04.08.2014
<a href="#">Redezeit: Was gehen uns die Krisen der Welt an?</a>	NDR <a href="http://bit.ly/1poHY87">http://bit.ly/1poHY87</a>	Arvid Bell 23.07.2014
<a href="#">Armed drones - silent killers or necessary protection?</a>	Deutsche Welle (English) <a href="http://bit.ly/1o3ctgn">http://bit.ly/1o3ctgn</a>	Niklas Schörnig 30.06.2014
<a href="#">„Gauck hätte etwas zu Waffenexporten sagen müssen“</a>	Deutschlandradio Kultur <a href="http://bit.ly/1kZ4Bk0">http://bit.ly/1kZ4Bk0</a>	Harald Müller 21.06.2014
<a href="#">Atomkräfte rüsten Schrott ab</a>	Deutsche Welle <a href="http://bit.ly/1sM8HuL">http://bit.ly/1sM8HuL</a>	Annette Schaper 16.06.2014

Die HSFK ist nicht für den Inhalt externer Webseiten verantwortlich. Über Kritik und Anregungen freuen wir uns per E-Mail an: [newsletter@hsfk.de](mailto:newsletter@hsfk.de)

PRIF is not responsible for the content of external websites. If you have any suggestions or comments regarding this newsletter, please contact us at: [newsletter@hsfk.de](mailto:newsletter@hsfk.de)

Leibniz-Institut Hessische Stiftung Friedens- und Konfliktforschung (HSFK) // Peace Research Institute Frankfurt (PRIF)

Baseler Straße 27-31, D-60329 Frankfurt

[www.hsfk.de](http://www.hsfk.de) [www.prif.org](http://www.prif.org)